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I henhold til § 37 i forretningsorden for Inatsisartut fremsætter vi følgende spørgsmål til 
Naalakkersuisut: 
 

1. Hvorledes vil Naalakkersuisut føre kontrol med, at de store mineselskaber ikke flytter rundt 
med overskud fra produktionen til forskellige skuffeselskaber der er placeret i skattely?  
 

2. Anser Naalakkersuisut de nuværende bestemmelser i Råstofloven som værende 
tilstrækkelige til at forhindre kreativ skattetænkning? 
 

3. Vi er samtidig bekendt med, at Naalakkersuisut siden 2011 har overvejet at drage nytte af 
den norske organisation EITI – som står for udvindingsindustriens gennemsigtighedsinitiativ 
-, og vil i den anledning forespørge om, hvor langt man er nået i den proces og ser det som 
en eventuel løsning på kontrolindsatsen inden for mineindustrien? 
 

4. Er vores administration gearet til at løfte kontrolindsatsen inden for samtlige områder som 
vedrører en eventuel minedrift på størrelse med den som London Mining påtænker sig at 
udføre? 
 

5. Hvis ja, hvor mange årsværk er der afsat til disse kontrolfunktioner inden for hver sektor 
som for eksempel skat, miljø mv.? 
 

6. Hvis nej, hvordan agter man så, at løse denne problemstilling? 
 

7. Er Naalakkersuisut indstillet på at afkræve betaling fra mineindustrien til udførsel af 
samtlige kontrolindsatser på hvert enkelt påbegyndt mineprojekt og vil det dreje sig om 
symbolske beløb eller beløb som dækker hele udgiften til kontrolindsatsen? 
 

8. I forbindelse med tidligere § 37 spørgsmål om størrelse på indbetalt selskabsskat fra 
guldminen Nalunaq, blev dette afvist pga. konkurrencehensyn. Vil dette sige at Inatsisartut 
og befolkningen aldrig vil få indblik i eventuel manglende selskabsskat? 
 

9. Hvilke uafhængige eksperter og organisationer har medvirket til udarbejdelse af 
storskalalov, ændring af næringslov samt forslag til videre forhandlinger med Alcoa? 
 



10. Hvor store midler der er brugt på eksterne eksperter på denne for Grønland meget vigtige 
problemstilling ved udformning af storskalalov? 
 

11. Det fremgår af interview med Kuupik Kleist at Grønland ikke har planer om at indføre 
lovgivning der giver bedre mulighed for at begrænse internationale firmaers mulighed for at 
unddrage sig selskabsskat end den tilsvarende lovgivning i Danmark. Med henvisning til de 
store problemer med betaling af selskabsskat fra internationale selskaber i Danmark, ønskes 
der en forklaring på hvordan vores beskedne skattestyrelse skulle kunne udføre denne 
opgave bedre? 

(Medlemmer af Inatsisartut Malik Berthelsen og Kim Kielsen, Siumut) 

Begrundelse: 

Ud fra de seneste debatter – både i tv og den trykte presse - om mineprojekter har disse vagt 
ængstelse for at lovgivningen inden for området ikke er optimal både med hensyn til de 
miljømæssige – og økonomiske aspekter. 

Vi ser frem til at modtage svarnotat på ovenstående spørgsmål inden 10 arbejdsdage. 

 

 


